
Bestyrelsesmødet den 17. December 1910
i

Det kgl. danske Landhusholdningsselskab.

Tn Stede var Præsidenterne: Hofjægermester F. F r iis , 
Lensgreve W ed cll og Kammerherre C. B e d t .  Af Bestvrelses- 
raadet var mødt: D'Hrr. Lærer C h r . C h r is te n se n , Hofjæger
mester G. E . G rim er, Proprietær C. H a n se n , Gaardejer ,/. 
J e n se n , Proprietær O. ,4. K oefoed , Etatsraad l\r. .4. L a n g k ild e ,  
Godsejer G. de L ic h te n b e rg , Proprietær P. O lu fsen , Kammer
herre C. O x h o lm , Proprietær O. R a sm u sse n , Greve R evcn tlo in , 
Forpagter G. F. S ch ro lt, Forpagter S c lc h a n -H a n s e n , Forpagter 
C hr. S a n n e , Hofjægermester .4. T e sd o rp f. Professor T. W ester-  
m a n n  og Forpagter •/. W illu m sc n .

Uden for Dagsordenen vedtog Bestyrelsesmodet at fore- 
slaa Generalforsamlingen at udnævne Hofjægermester F r iis  til 
Æresmedlem af Selskabet.

Den første Sag paa Dagsordenen var Optælling af de ind
komne Stemmesedler til Valg af 1 Præsident, 0 Medlemmer af 
Bestyrelsesmodet, 1 Bevisor og 1 Medlem af Bestyrelsen for 
»Fond til Landmænds Uddannelse«. Meddelelse om Udfaldet 
af disse Valg samt om de af Bestyrelsesmodet foretagne Valg 
af Medlemmer til forskellige staaendc Udvalg, endvidere om 
Optagelse af ny Medlemmer og om Decision af Selskabets 
Regnskab for Aaret 1909—10 vil senere blive meddelt i Refe
ratet af Forhandlingerne paa Generalforsamlingen, som af
holdtes samme Dag Kl. 7 Eftermiddag.

Efter at Udfaldet af Valgene var meddelt, udtalte Lens
greve W ed c ll sig saaledes:

Maa det være mig tilladt som den ældste af Præsidenterne 
at byde Professor W e s le rm a n n  Velkommen som Medlem af 
Præsidiet. Professoren medbringer til den ny Virksomhed, De 
nu gaar ind til, saa udmærkede Forudsætninger, at jeg ikke 
tvivler om, at De i meget væsentlig Grad vil bidrage Deres til 
at fremme Arbejdet lier i Landhusholdningsselskabet og der
ved dettes Anseelse og Position. Jeg knytter dertil Haabet 
om, at det Arbejde, De nu bar paalaget Dem, maa blive Dem 
personlig til Glæde og Tilfredshed.
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Idel vi saaledes byder Professor W c s te rm a n n  Velkommen, 
tager vi samtidig Afsked med Hofjægermester F riis . Jeg véd, 
at jeg har Bestyrelsesraadets fulde Tilslutning, naar jeg nu 
bringer Hofjægermester Friis en hjertelig Tak for Deres Virk
somhed i Selskabets Tjeneste. I 10 Aar har I)c, kære Hr. Hof
jægermester, siddet i Præsidiet, og De har i denne Tid ud
rettet et stort og l'ortjenstfuldt Arbejde for Selskabet, et Ar
bejde, der omtrent daglig har lagt Beslag paa Deres Tid og 
Kræfter. Fra Deres tidligere Virksomhed som praktisk Land
mand, fra Deres nøje Kendskab til Landbrugets Foreningsliv 
og fra Deres betydningsfulde administrative Virksomheder 
medbragte De i sin Tid sjældne Betingelser for at lede Ger
ningen her i Selskabet i de rette Spor, og den Indsigt, Takt 
og personlige Elskværdighed, der altid har præget Deres Gøren 
og Laden i Præsidiet, har — tør jeg sikkert sige — været til 
Ære for Landhusholdningsselskabet og har inden for dette 
kun skabt Dem Venner. Det er derfor med Vemod, vi tager 
Afsked med Dem. Vi véd, at De altid vil bevare Deres levende 
Interesse for vort gamle Selskab, og til vor dybtfølte Tak for, 
hvad De har udrettet, udtaler vi derfor et fortrøstningsfuldt 
Ilaab om, at De ogsaa fremtidig vil støtte Selskabet og yde 
det Deres værdifulde Bistand, naar det gøres nødvendigt.

Hofjægermester F r iis  udtalte derefter bl. a.: Jeg vil gerne 
takke Grev W ed ell for de elskværdige, jeg tør sige kun alt for 
anerkendende Ord, De har sagt. Som jeg allerede har udtalt 
tidligere, da jeg gav Meddelelse om, at jeg ansaa det for rigtigt 
at trække mig tilbage, vil det naturligvis efterlade et stort Savn 
for mig at opgive denne Virksomhed, og det efterlader først 
og fremmest et Savn, naar jeg skal opgive min Virksomhed 
inden for Præsidiet, hvor vi sammen har arbejdet i saa fuld 
Overensstemmelse og Enighed, og hvor jeg altid har nydt saa 
megen Elskværdighed og Paaskønnelse. Jeg takker altsaa af 
Hjertet mine Kolleger i Præsidiet, og jeg maa lakke d’IIrr. af 
Bestyrelsen for Deres Tilslutning til Grevens venlige, aner
kendende Ord til mig. Jeg takker Dem ret hjerteligt derfor, 
og jeg takker Dem, fordi De utvivlsomt ved mange Lejligheder 
har baaret over med mig, naar jeg har ledet Forhandlingerne 
og til Tider maaske ledel dem paa en mindre heldig Maade, 
end det kunde være gjort af en anden. Jeg har altid mødt 
saa stor Velvillie hos Dem, at jeg kun har haft Glæde af at
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være til Stede ved Møderne. Jeg linaber, at d’Ilrr. ligesom 
d’Hrr. af Præsidiet vil bevare mig i venlig Erindring.

lifter at Hofjægermester F r iis  bavde rettet nogle elsk
værdige Ord til Selskabets Sekretær og Kasserer, sluttede ban 
med at udtale et hjerteligt Ønske for Landbusholdningssel
skabets Fremtid.

Professor W e s tc r m a n n  udtalte sig derefter omtrent saa- 
ledes: Maa jeg takke for den Venlighed, hvormed jeg er blevet 
modtaget af Præsidiet og Bestyrelsen her. Som jeg allerede 
udtalte ved sidste Bestyrelsesmøde, vilde det fristende Motiv 
for mig til at modtage dette Valg, skønt jeg har Betænkelig
heder derved af Mangel paa Tid, navnlig være det, at jeg kom 
til at arbejde sammen med to saa udmærkede og elskværdige 
Mænd som Lensgreve W ed ell og Kammerherre B e d t, og at jeg 
haabede og stolede paa at kunne drage Nytte af deres Er
faring og sikre Takt. Ikke mindre venter jeg at drage Nytte 
af det Eksempel, der i den forløbne Tid er givet af den af- 
gaaede Præsident, Hofjægermester F riis . Maa jeg lakke d’Hrr. 
Medlemmer af Bestyrelsen for Deres Tilslutning.

N e d sæ tte lse  a f et U d va lg  til at lage  S p o rg sm a a le t  
om L a n d b ru g ets  R eg n sk a b sv æ sen  under O v erv e je lse  
blev, som tidligere meddelt, besluttet paa Bestyrelsesmødet 
den 24. Oktober, medens Valget af Udvalgets Medlemmer ud
skødes for at Selskabet kunde faa Lejlighed til at forhandle 
med de landøkonomiske Fællesforeninger om Sagen. Efter 
Bestyrelsesmødet skete der Henvendelse til Selskabet fra For
eningen af danske Landbrugslærere og Foreningen af danske 
Landbrugskandidater om de hver maatte indvælge et Medlem i 
Udvalget, og efter at Selskabet bavde svaret bekræftende, bar den 
første Forening valgt Forstander I I . P .L a r se n , Malling, den anden 
Konsulent D iib o ry  til Medlemmer af Udvalget. De samvirkende 
danske Landboforeninger bar indvalgt Statskonsulent 4 . A p p e l  
og Avlsforvalter C o n ra d sen , Lundsgaard. Som Selskabets Re
præsentanter valgte Bestyrelsesraadet Præsident, Prof. W ester-  
n u tn n  (Formand), Forstander S . C. 4 . T u x e ii  og Forpagter 
('.hr. Sortn e  til Medlemmer af Udvalget.

O ])rette lsen  a f et la n d ø k o n o m isk  R ejseb u reau . 
Kammerherre B e d t  meddelte, at Foreningen af danske Land
brugskandidater i en Skrivelse af 3. Oktober 1910 bar med
delt Selskabet, at Foreningen vil anse det for meget ønskeligt,



om der kan blive oprettet et landøkonomisk Rejsebureau, der 
kan bistaa ved Planlæggelse af 1) Danskes Rejser i Udlandet, 
2) Danskes Rejser i Indlandet og 3) Fremmedes Rejser i Dan
mark. Foreningen magter imidlertid ikke selv at faa et saa- 
dant Bureau oprettet, da Udgifterne Dertil vil blive ret store, 
og da den har erfaret, at Selskabet alt har taget en Side af 
Sagen op, nemlig at tilvejebringe fastere Former for Vejled
ning ved Planlæggelse af unge Danskes Ophold ved Arbejde i 
Udlandet, forudsætter den, at Selskabet vil tage Initiativet til 
fortsatte Forhandlinger om Sagen og anmoder om at maatle 
deltage i disse. Da Spørgsmaalet om Oprettelsen af et Rejse
bureau liere Gange har været drøftet inden for Selskabet, og 
man udmærket kan slutte sig til Ønsket om et saadant, svarede 
Selskabet imødekommende paa Foreningens Skrivelse. Forinden 
der imidlertid foretages videre i Sagen, mener Præsidiet, at det 
vil være rigtigst, foruden med Landbrugskandidatforeningen 
at drøfte den paa et Møde med Repræsentanter for de 4 land
økonomiske Fællesforeninger, Dansk Skovforening, De samvir
kende danske Haveselskaber, Almindelig dansk Gartnerforening, 
Hedeselskabet, Dansk Mejeristforening, Den danske Dyrlæge- 
forening og Landinspeklørforeningen. Man vil derved erfare, 
om Sagen har Sympati i videre Kredse, og Forhandlingerne 
paa et saadant Møde vil kunne give et eventuelt Udvalg Finger
peg om, i hvilken Retning man ønsker, dets Overvejelser skal 
gaa, ligesom Udgifterne ved Bureauet eventuelt vil kunne for
deles paa flere Organisationer. — Bestyrelsesmodet sluttede 
sig til Præsidiets Forslag.

Paa Bestyrelsesmødet i Oktober Maaned vedtoges det at 
nedsætte et U d va lg  til at tage S p ø r g sm a a le t  om en F o r 
a n d r in g  a f »F æ lle sn o tc r in g e n  fra K ø b en h a v n s K rea
tu r k o m m iss io n æ r e r ' u n d er O v erv eje lse . Det meddeltes, 
at dette Udvalg bar l'aaet følgende Sammensætning: Lensgreve 
M o llk e , Proprietær ¡Madsen, Slangerupgaard, Proprietær L . 
N ie lsen , Nylandsgaarden, og Krealurkommissionær N . P. N ie lsen . 
København, der er valgte af De samvirkende Landboforeninger 
i Sjællands Stift, Veterinærkonsulent A r u p , Inspektør H a n se n ,  
Københavns Kvægtorv, Direktør J u n k e r , Odense Eksportslagteri, 
og Præsident, Kammerherre Iieeh , Udvalgets F'ormand, valgte af 
Selskabet. Sekretær I l r r te l  vil fungere som Udvalgets Sekretær.


